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Tenhle příběh začal už na základní škole, kde jsem věděla, že chci určitě využít studium v zahraničí. A tak když 

jsem nastoupila na VŠ na geografii v roce 2022, neváhala jsem a už po prvním semestru jsem se přihlásila na 

výjezd hned na další rok (na zimní semestr 2023/2024). Mou volbou bylo Norsko, přesněji NTNU v Trondheimu. I 

když jsem věděla, že se budu muset velice uskromnit. Prvotní stres z neznáma a hlavně ze studia v cizím jazyce 

opadl už na letišti a vydala jsem se vstříc nové etapě. Najít shodující se předměty byl vcelku oříšek, ale rozhodně 

to stálo za tu námahu a věnovaný čas. První dojmy z nové země byly prostě úžasné. Jakmile se člověk 

adaptoval na krásné norské ceny, které vypadají děsivě, začal si i užívat. Například měsíční jízdenka na MHD byla 

za 555 NOK (1100,-), ale určitě se vyplatí, jelikož pokutu nikdo platit nechce. Na druhou stranu revizoři tady nosí 

reflexní vesty, a tak je člověk rychle rozezná. :D Nejlepší způsob, jak ušetřit je nechodit do restaurací, ty jsou 

opravdu hodně drahé. My ochutnali například pokrm ze sobího masa nebo hovězí sendvič v hodnotě 500,-. 

Restauraci jsme tedy za 4,5 měsíce navštívili jen asi 2x. Klasické suroviny v obchodě se vyplatí nakupovat jen ve 

slevě. Naopak kulturní obohacení v podobě muzea a galerie jsou levnou záležitostí, občas i zdarma. 

I přes finanční náročnost je norský životní styl zkrátka krásný, nikam nespěchají, jsou milí, usměvaví, mají krásný 

styl a vždy rádi pomůžou. Ale i tak je pravdou, že stát se kamarádem je opravdu náročné. Jelikož je Trondheim 

už dost na severu byl to další důvod, proč navštívit zrovna Norsko. Některé cesty trvaly několik hodin, někdy i 

celý den, ale vždy to stálo za tu cestu a ty výhledy se nikdy neomrzí. A tak jsem využila téměř každý víkend pro 

nějaký výlet. Navštívila jsem například Geirangerfjord, Lofoty, vánoční vesnici Røros a dokonce i Laponsko, 

protože už bylo přeci “za rohem”. Jet psím spřežením, nakrmit soby, ležet ve sněhu s tančící aurorou nad hlavou 

nebo koupání se v Ledovém oceánu budou navždy v mých vzpomínkách. A to vše jen díky jednomu kroku 

z komfortní zóny. 

Skandinávský způsob výuky se docela dost liší od našeho systému a začátky byly náročnější, ale i tak se vše dá 

zvládnout. Studenti tam na sobě nepociťují takový nátlak, jelikož se věnují za semestr jen 3 předmětům. A 

zkoušky trvají minimálně 3 h, některé i 6 h. To bylo dost děsivé, ale zpětně si myslím, že je to výborný přístup, 

když vás netlačí čas a máte ho spoustu na přemýšlení a nemusíte spěchat, máte dokonce v průběhu čas na to 

dát si třeba zmrzlinu (jeden student si přinesl celý zmrzlinový dort na zkoušku), a tam jsem si uvědomila tu 

výjimečnost toho dlouhého času. Vůbec nejsou ve stresu a jejich výsledky jsou mnohem lepší, i ty moje.  



 
 

NTNU je fakt nádherná škola, která má kampusy po celém Trondheimu a jeden z nich působí jako bradavice z 

Harryho Pottera a tam se studuje samo. Strávila jsem tam zimní semestr a zažila i pohádkovou zimu, která mi u 

nás chybí. Vánoční atmosféra byla všude kolem nás. Na tmu se člověk rychle adaptuje a není to tak náročné. A 

snaží se naopak co nejvíce využít den naplno. Komunita zahraničních studentů je dokonalá, a tak nikdy nejsi 

sám. Univerzita i její spolky neustále organizovali spoustu akcí, které stálo za to navštívit, většinou byly zdarma a 

program byl fakt zábavný, navíc to byla skvělá příležitost poznat nové lidi. Měla jsem velké štěstí na lidi, co jsem 

poznala a stali se po tuhle dobu mou rodinou. I do dnes jsou mí nejbližší lidé, se kterými sdílíme to stejné. Na 

NTNU nikdy nezapomenu, Norsko se mi hodně vrylo pod kůži, a tak jsem ho i pár dní zpět opět navštívila a 

plánuji svou budoucnost právě tam. Myslím, že každý správný “erasmák” má tu svou zemi navždy v srdci a je to 

nedílnou součástí našich osobností, která už se popere se vším. Vyjet na Erasmus můžu jedině doporučit, já 

osobně nelituju jediné minuty a bylo to nejlepší rozhodnutí v životě!  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

 


